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Milé čtenářky, milí čtenáři Lipeneckého zpravodaje,

těší mě, že vás mohu i v roce 2023 pozdravit z pozice starostky. Využi-
ji toho k poděkování všem, kteří se zúčastnili prezidentských voleb. Ty 
podle mého názoru dopadly v Lipencích příkladně s účastí 78 % v prv-
ním a 75 % v druhém kole. Drtivá většina z nás má nyní prezidenta podle 
své volby.

I  Lipenecký zpravodaj nyní prochází významnou proměnou. Od 
podzimu funguje nová redakční rada, jejímž předsedou je pan Tomáš 
Pelíšek. A snad od příštího čísla bude vydávání zpravodaje řídit profe-
sionální šéfredaktorka, kterou zastupitelstvo jmenuje na základě výbě-
rového řízení a která má zkušenost s vydáváním podobných tiskovin v ji-
ných obcích. Čekáme ještě na souhlas zastupitelstva a těšíme se na ni.

Po podzimním vyostřeném politickém boji bude chvíli trvat, než se 
situace uklidní. Zasedání zastupitelstva jsou nepříjemně dlouhá a dva-
krát musela být rozdělena do dvou večerů. Osobní komentáře zastupi-
telů budou ve zpravodaji zřejmě zabírat větší prostor, než bylo dosud 
obvyklé. Přes veškeré nesnáze a časovou náročnost to vše považuji za 
žádoucí projevy demokracie a apeluji na každého z vás, abyste nere-
zignovali na svou účast na veřejném dění v Lipencích a přemýšleli o in-
formacích, které se k vám dostanou. Věřím, že časem všichni zastupitelé 
pochopí výhodu malé městské části v možnosti se dohodnout a vzájem-
ně si pomáhat, protože cíl bychom měli mít všichni stejný – hezké a pří-
jemné Lipence. 

Přeji vám všem krásné jaro a mnoho dalších důvodů k dobré náladě.

Lenka Kadlecová

Sloupek starostkyHospodaření městské části v uplynulém roce
Městská část v roce 2022 hospodařila s přebytkem 6,3 mil. Kč.

Příjmy: Příjmy rozpočtu v roce 2022 tvořily ze 74 % dotace od Magistrátu 
hlavního města Prahy a ze státního rozpočtu. Významným příjmem byla 
také daň z nemovitostí.
Neinvestiční dotace od MHMP a státní správy  23 324 014 Kč
Daň z nemovitosti  5 834 697 Kč
Investiční dotace od MHMP a státní správy  4 029 000 Kč
Nájem za provozování vodovodu a kanalizace  1 435 000 Kč
Ostatní příjmy  2 278 938 Kč
Celkem  36 901 649 Kč

Výdaje: Více než 40 % výdajů obecního rozpočtu bylo v roce 2022 vyna-
loženo na základní a mateřskou školu – provoz, údržbu majetku a nové 
investice. 6,5 mil. Kč stál provoz úřadu městské části, z  toho 4 mil. Kč 
byly mzdové náklady včetně zdravotního a  sociálního pojištění. Odmě-
ny zastupitelům dosáhly 1,9 mil. Kč. Údržba a opravy komunikací stály  
3,1 mil. Kč, údržba zeleně a inženýrských sítí vyšla na 3,5 mil. Kč.

Odpady, zeleň, inž. sítě  3 497 039 Kč 
Komunikace, bezpečnost  3 129 910 Kč 
Školství, sport  12 679 954 Kč 
Sociální oblast  200 535 Kč 
Kultura a sděl. prostředky  298 318 Kč 
SDH, rozhlas, PK  1 336 675 Kč 
Majetek obce  664 345 Kč 
Správa  6 555 293 Kč 
Zastupitelstvo – odměny  1 940 890 Kč 
Pojištění a ostatní výdaje  305 364 Kč 
Celkem  30 608 323 Kč 

Martin Vanko

Příjmy rozpočtu 2022

Výdaje rozpočtu 2022

ROZPOČET LIPENCŮ NA ROK 2023
V prvním čísle Lipeneckého zpravodaje pravidelně představujeme rozpočet 
městské části, který byl tentokrát schválen na 3. zasedání zastupitelstva 
30. ledna. Příjmy rozpočtu, které z podstatné části tvoří dotace z Magistrátu 
hlavního města Prahy a daň z nemovitostí, jsou oproti loňskému roku vyšší  
o 1 140 000 Kč a činí 26 986 000 Kč.

Pro úplnost připomenu princip financování malých městských částí. Od 
Prahy získáváme finanční prostředky na provoz a základní údržbu. Tedy 
peníze na fungování úřadu a  samosprávy, provoz školy a  školky, úklid, 
údržbu zeleně, menší opravy komunikací, podporu spolků, kulturních 
akcí a sociální oblast. Výše tohoto příspěvku závisí především na počtu 
trvale hlášených obyvatel a počtu dětí v základní a mateřské škole. O pro-
středky na větší investice musíme žádat Prahu nebo najít dotace jinde. 
V loňském roce jsme takto získali 4 029 000 Kč na projektovou dokumen-
taci rozšíření mateřské školy. Z dotací byly také provedeny parkové úpravy 
kolem křížku, zvoničky a pomníku.

Rozpočet na rok 2023 je navržen jako schodkový s výdaji 34 021 000 Kč.  
Schodek je bezpečně pokryt přebytky v  celkové výši 17 milionů Kč, se 
kterými skončilo hospodaření v letech 2019 až 2022. Nejvyšší výdaje roz-
počtu jsou určeny na fungování úřadu (7,4 mil. Kč), provoz základní školy 
včetně tělocvičny (4,7 mil. Kč), provoz mateřské školy včetně detašované-
ho pracoviště na Zbraslavi (3 mil. Kč), údržbu zeleně a úklid veřejných pro-
stranství (3,3 mil. Kč), odměny samosprávy (2,4 mil. Kč) a podporu Sboru 
dobrovolných hasičů (3,5 mil. Kč) a TJ Sokol (1,3 mil. Kč).

Mimořádnými výdaji v  letošním roce bude dokončení projektové do-
kumentace rozšíření mateřské školy a vytvoření projektové dokumentace 
přístavby základní školy navazující na architektonickou soutěž z minulé-
ho roku (s celkovou cenou 8,8 mil. Kč). V návaznosti na strategický plán 
rozvoje Lipenců chceme dále zadat zpracování územní studie zastavi-
telných území, abychom mohli lépe ovlivnit budoucí podobu Lipenců  
(0,8 mil. Kč), a zahájit architektonickou soutěž na administrativní centrum 
Lipenců v domě služeb a okolí (0,3 mil. Kč). Samozřejmě i v letošním roce 
počítáme s opravami komunikací v celkové výši 3 350 000 Kč.

Velkou část mimořádných výdajů tvoří studie a projektové dokumen-
tace, a je to tak v pořádku. Tyto dokumenty nutně potřebujeme ke všem 
žádostem o jakékoli dotace. Bez nich bychom nemohli projekty realizovat. 
Je to první stupeň přípravy, který jsme schopni pokrýt ze svých prostředků, 
a zároveň nejdůležitější krok, protože jím určíme funkci a vzhled zamýš-
lených staveb.

Lenka Kadlecová
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Masopust

MASOPUST 2023
Asi největší kulturně společenskou akcí v Lipencích je tradičně masopust-
ní průvod, pořádaný hasiči. Ten letošní se konal v sobotu 18. února.

Sraz masek byl jako obvykle před hasičskou zbrojnicí, odkud se vydal 
směrem ke kapličce, kolem školy a Chovatelskou ulicí až k vrbě. Tradiční 
občerstvení u Říhů a u Hájků jsou již poslední zastávky, které se u „sta-
rých“ Lipaňáků na dvorku konají. Než průvod dojde k vrbě, přejede sem 
stánek s občerstvením, abychom si všichni mohli dopřát párek v rohlíku, 
bramborovou spirálu nebo grilovanou klobásu i  tady. Plácek uprostřed 
ulic se stává tanečním parketem a DJ Milan pouští pecky, při kterých se 
tancuje a zpívá. Počasí bylo sychravé a tanec byl spolu s horkým čajem 
skvělý způsob na zahřátí. Během průvodu byly k prodeji lístky do tombo-
ly, která byla k výdeji v jedné z garáží.

Letošní přehlídka masek byla opět skvělá. Bylo možné zde potkat 
partičku klaunů, čisticí mopy Vileda, piráty z Karibiku i s pokladem, per-
níkovou chaloupku s  ježibabou a dědkem, čarodějnice, princeznu Elzu 
s Olafem a Svenem, víly, policisty, včeličky, motýlky, želvičky a spoustu 

dalších zvířátek a jiných masek. Hasiči v historických uniformách nahá-
něli kolemjdoucí do šatlavy, kde obsluhovali trestanci. Všem vévodil 
medvěd, který po návratu k hasičské zbrojnici dostal za všechny lotrovi-
ny, které v loňském roce prováděl, zase kulku do kožichu. Děti byly smut-
né a rozveselila je až diskotéka nahoře v sále hasičů. DJ Milan pouštěl 
písničky jen pro ně. Na mašinku, včelku Máju nebo Šmouly všechny děti 
tancovaly i zpívaly a moc si to užily. Za všechno dostaly malou odměnu. 
Ani domů se jim nechtělo.

Zábava pokračovala, osazenstvo zestárlo, děti nahradili na parketu 
dospělí. I  ti dostali svou odměnu, odnesli si pěkné ceny z  Kola štěstí. 
O plácačky, tedy dřevěná prkénka s čísly, se zájemci doslova prali. Hud-
ba hrála, tančilo se a zpívalo ještě asi hodinu po půlnoci, kdy byla ke 
zklamání všech zábava ukončena.

Už se moc těšíme na další takovou akci.
Ivana Žáková

Autoři fotografií: Zdeněk Sluka a Jitka Metličková
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Krátké zprávy z rady
14. listopadu 2022
Rada schválila pořízení čtyř basketbalových košů do školní tělocvičny za 
55 358 Kč včetně montáže. Rada odložila opravu ulice V Obsinách na jaro, 
protože v  poptávkovém řízení přišla jediná nabídka, a  vybrala Staveb-
ní společnost Šlehofer na opravu komunikací Údolí hvězd a Nad údolím 
hvězd za 145 293 Kč bez DPH.

21. listopadu
Rada zvýšila školkovné na 900 Kč měsíčně a projednala přípravu poptáv-
kových řízení na vybavení pro hasiče za 490 tis. Kč bez DPH. Zadala insta-
laci laviček společnosti JohnnyStav za 21 812 Kč a jmenovala dočasnou 
redakční radu, která zajistí vydání 5. čísla Lipeneckého zpravodaje.

1. prosince
Rada rozhodla o nákupu motorového zametacího stroje s radlicí pro zim-
ní údržbu chodníků za 85 330 Kč vč. DPH.

14. prosince
Rada projednala výsledky auditu hospodaření městské části. Dále roz-
hodla o pronájmu kontejnerů na netříděný odpad od Provozovny služeb 
Zbraslav, která také zajistí odvoz a likvidaci odpadu do roku 2024.

29. prosince
Rada schválila objednání požární výbavy pro hasiče za 189 494 Kč vč. 
DPH od společnosti Stimax International a pneumatik pro hasičské vozi-
dlo V3S za 72 690 Kč vč. DPH od společnosti Merxbauer.

9. ledna 2023
Jednání rady bylo věnováno návrhu rozpočtu na rok 2023.

12. ledna
Rada schválila hospodaření Sociálního fondu Úřadu městské části Pra-
ha-Lipence za rok 2022 a přijala sérii opatření na odstranění nedostatků 
zjištěných auditem. Rada schválila zadávací dokumentaci a  jmenovala 
výběrové komise pro výběrová řízení na tiskárnu, grafika a šéfredaktora 
Lipeneckého zpravodaje. Rada schválila soupis požadavků na investice 
do technické infrastruktury od hlavního města.

14. ledna
Rada schválila návrhy rozpočtů základní a  mateřské školy na rok 2023 
a s připomínkami také návrh rozpočtu městské části, který projedná za-
stupitelstvo.

16. ledna
Rada projednala zprávu o sponzorských darech ve výši 215 084 Kč, které 
získala základní škola v roce 2022, a schválila program jednání zastupi-
telstva 30. ledna.

31. ledna
Rada schválila dodatek ke smlouvě na oplocení areálu TJ Sokol Lipence, 
kterým se prodlužuje lhůta provedení a umožňuje platba ve dvou splát-
kách.

9. února
Rada rozhodla o změně obsazení výběrových komisí pro výběrová řízení 
na grafika, tiskárnu a šéfredaktora Lipeneckého zpravodaje. Místo paní 
starostky zaujme radní Karel Šlampa.

15. února
Rada schválila provozní řád víceúčelového hřiště v areálu TJ Sokol Lipen-
ce a provozní řád nového piknikového místa v ulici Českého červeného 
kříže. Rada schválila priority pro žádosti o  dotace z  rezervy městských 
částí: na prvním místě budeme žádat o 5 740 000 Kč na projektovou do-
kumentaci přístavby školy, na druhém o  25 mil. Kč na zahájení výstav-
by rozšíření mateřské školy a na třetím o 2 330 000 Kč na projektovou 
dokumentaci nového zázemí areálu TJ Sokol Lipence. Rada projednala 
napomenutí, které městská část dostala od Magistrátu hlavního města 
Prahu za přestupek zjištěný auditem. Přestupkem bylo opomenutí sdělit 
mateřské škole závazné ukazatele rozpočtu pro rok 2022. Rada schválila 
nákup profesionálního mycího stroje na nádobí pro mateřskou školu za 

72 479 Kč. Rada dále vybrala společnost Růžolící chrochtík jako dodava-
tele grafických prací pro Lipenecký zpravodaj na příští čtyři roky za 148 
104 Kč s DPH a Tiskárnu a grafické studio Petr Dvořák, které bude zpravo-
daj tisknout za 261 800 Kč s DPH. Rada projednala výsledek výběrového 
řízení na šéfredaktora zpravodaje a doporučila zastupitelstvu jmenovat 
do této role Ing. Martinu Vampulovou, současnou šéfredaktorku Zbra-
slavských novin.

Zápisy z jednání rady jsou zveřejňovány na www.praha-lipence.cz. 

Martin Vanko

KRÁTKÉ ZPRÁVY ZE ZASTUPITELSTVA
2. zasedání se konalo 7. a 21. prosince, celková doba jednání přesáhla 
13 hodin. V  prvním termínu byla schválena nová pravidla pro vydává-
ní Lipeneckého zpravodaje a  personální složení nově ustanovené pě-
tičlenné redakční rady. Bylo aktualizováno pověření Rady městské části 
Lipence pro provádění změn schváleného rozpočtu pro jednotlivé kon-
krétní částky a případy v pravomoci Rady. Byly schváleny aktualizované 
jednací řády výborů zastupitelstva (v  Lipencích máme nyní ustanoven 
finanční a kontrolní výbor), a to přes výhrady opozice, že není umožně-
na neomezená účast veřejnosti na jednáních výborů. Účast veřejnosti je 
možná na základě rozhodnutí výboru. Dále byla schválena nová úpra-
va rozpočtu pro rok 2022, ve které nejzásadnější částkou byla účelová 
dotace na projektovou dokumentaci rozšíření mateřské školy ve výši  
4 miliony Kč, a zásady hospodaření pro období rozpočtového provizoria 
v roce 2023, které nastane v důsledku dlouhých povolebních vyjednává-
ních na Magistrátu hlavního města. Bylo schváleno odsvěření pozemků 
u  rekonstruované retenční nádrže Lipanská z  majetku městské části. 
Jednání zastupitelstva bylo o půlnoci ukončeno. 

21. prosince maraton pokračoval. Po takřka třech hodinách jednání 
bylo schváleno první usnesení – poděkování všem zastupitelům a rad-
ním městské části Lipence od roku 1990 za zásluhy o správu a rozvoj Li-
penců. Dále bylo schváleno usnesení ukládající Radě vytvoření pravidel 
pro poskytování veřejných prostředků vůči třetím osobám, např. spol-
kům. V dalším bodě byl pan Pavlíček (HaFo) nahrazen panem Teichma-
nem (za Zalep) v  pozici člena finančního výboru. Poté byla schválena 
pověření Radě k jednání s ředitelstvím Městské policie o zřízení služeb-
ny a k jednání pro zlepšení zdravotní péče v Lipencích a byl přijat dar ve 
výši 100 000 Kč od Velkotržnice Lipence. Po dalších bodech, dotazech 
a interpelacích bylo 2. zasedání zastupitelstva ukončeno. Jednání trvalo 
sedm hodin. 

3. zasedání zastupitelstva začalo 30. ledna a bylo opět časově velmi 
náročné. Po odsouhlasení programu a  procedurálních opatřeních byl 
schválen bod, který byl na minulém jednání přerušený a později dopl-
něný o nové informace, o změně územního plánu pro pozemky soukro-
mých majitelů o  výměře přes 6 500 m2, nacházející se v  prodloužení 
ulice Nad Žlábkem. Zastupitelstvo schválilo rozpočet na rok 2023 s výší 
výdajů 33,8 mil. Kč a schodkem 7,9 mil. Kč financovaným přibližně polo-
vinou z úspor předešlých let. Vzhledem k dlouhé debatě k rozpočtu bylo 
jednání po schválení tohoto bodu o půlnoci přerušeno.

3. zasedání pokračovalo 1. února. Nejprve byly schváleny další kom-
ponenty rozpočtu: plán hospodářské činnosti, rozpočet vytvářených 
fondů a střednědobý výhled rozpočtu do roku 2028. Dále se zastupitelé 
vrátili k  již projednávanému a na předešlém zasedání neschválenému 
bodu navýšení odměn radních. Tentokrát byl odměna radním ve výši 
6 000 Kč měsíčně schválena. Dále byl schválen dodatek ke Smlouvě 
o spolupráci při posunu stavebního prvku v „esíčku“ ulice Černošická 
s cílem rozšíření prostoru mezi protilehlými stavbami. Bylo schváleno 
vytvoření věcného břemene pro pokládku elektrických kabelů v ulici Pod 
Lečí. Pan Tomáš Pelíšek byl zvolen předsedou redakční rady. 

Rozsáhlou debatu vyvolaly návrhy určit lokalitu současného hasič-
ského cvičiště za vhodný prostor pro budoucí společenské centrum 
obce a začít v tomto směru aktivně jednat. Oba návrhy byly přijaty.

Posledním schválených návrhem tohoto zasedání bylo pověření 
Radě, aby „podnikla potřebné kroky k zajištění dostupné pečovatelské 
služby pro občany MČ Praha-Lipence již v roce 2023“. Po interpelacích 
a  dotazech občanů byla druhá část 3. zasedání po čtyřech hodinách 
ukončena.

Tomáš Pelíšek



Projekty

Odpadní vody z městské části Praha-Lipence jsou čištěny v čistírně od-
padních vod, která se nachází při severním okraji obce poblíž ulice Josefa 
Houdka na pravém břehu Lipanského potoka. Vzhledem k nedostatečné 
kapacitě a zastarání původní technologie připravil Magistrát hl. m. Prahy 
modernizaci čistírny, která byla zahájena v druhé polovině roku 2021. Při 
modernizaci byla kapacita navýšena z původních 2 500 na 6 000 obyva-
tel. Zhotovitelem stavby byla firma SMP CZ, a.s., technický dozor (kromě 
investora stavby, investičního odboru Magistrátu hl. m. Prahy), zajišťova-
la společnost VRV, a.s.

Postaven byl nový čistírenský objekt, v němž je instalována jednotka 
hrubého předčištění, pomocí níž jsou z odpadních vod oddělovány tuhé 

Úpravy před samoobsluhou, piknikové místo,
vánoční osvětlení a osvětlení pomníku 
V průběhu podzimu se podařilo dokončit několik malých projektů, které 
slouží pro potěchu Lipaňáků. První vlaštovkou bylo zkultivování prostoru 
před samoobsluhou. Osamělé staré jalovce dostaly nový sestřih a mohly 
tak zůstat vévodit i nové úpravě. Štěrkohliněné podloží plné nedopalků 
od cigaret a papírků od sušenek bylo nahrazeno kačírkem. Dominantou 
scenérie jsou solitérní pískovcové kameny. Mezi nimi jsou vysázeny růz-
né druhy travin. Celkově úprava působí čistě a díky kačírkovému povrchu 
se bude i  lépe udržovat. Úprava záhonů stála necelých sto tisíc korun 
a  zhotovila ji firma JohnnyStav, s.r.o. Pro doladění celkového vzhledu 
technický pracovník úřadu natřel všechna zábradlí kolem záhonků.  

Dalším počinem pro zlepšení života v Lipencích je zřízení piknikového 
místa přibližně v polovině neprůjezdné části ulice ČČK. Je to malý vydláž-
děný plácek u cesty se stolem, dvěma lavičkami, stojanem na kolo, ko-
šem a ohništěm. Postupně doplníme i špalky na sezení kolem ohně. Mís-
to je určeno pro všechny, kteří si zde budou chtít posedět, opéct buřty, 
chleba, jablko, nebo si rozdělat oheň jen tak. Dřevo je nutné donést vlast-
ní, a také vodu či písek na uhašení ohně. Piknikové místo zhotovila firma 
JohnnyStav, s.r.o. Lavičky, stůl a koš dodala firma Streetpark, s.r.o., která 
dodala i další dvě lavičky instalované v této části ulice a půlkruhovou la-
vičku kolem stromu u úřadu městské části.

Tato douglaska je také předmětem další akce, která se koncem loň-
ského roku povedla. Po dokončení zahradnických úprav kolem pomníku, 
zvoničky, křížku a této douglasky bylo konečně možné instalovat zde vá-
noční osvětlení. Zhotovila jej firma Ledvanoce, s.r.o. a slavnostní rozsví-
cení stromu se konalo první adventní neděli. Osvětlení zde bude trvale, 
zapínat se bude vždy v adventní čas.

O pár dnů později jsme dokončili poslední loňský projekt, a to osvětle-
ní pomníku. Zvolili jsme velice decentní osvětlení, aby nepůsobilo rušivě 
na okolní obyvatele. Osvětlení nainstalovala firma JE8, s.r.o. Je propojeno 
s veřejným osvětlením a naprogramováno tak, aby zhasínalo ve 22 hodin. 
Připojení a naprogramování zajistila společnost Technologie hl. m. Prahy.

Všechny tyto malé počiny přispívají k lepšímu vzhledu Lipenců. Je na 
nás všech, jak dlouho nám budou sloužit. 

Ivana Žáková

Retail park Lipence
Po roce a  půl projekčních a  inženýrských příprav byla zahájena stavba 
malého lokálního retail parku v ulici Josefa Houdka. Za touto investiční 
a  developerskou akcí stojí skupina PORTIN z  konsorcia investorů KPD 
Group a EXAFIN, která se specializuje na trh komerčních nemovitostí.

Obchodní centrum má za cíl zajistit spokojenost zákazníků z  Lipenců 
a blízkého okolí. Vzhledem k dynamickému rozvoji této lokality a nové by-
tové výstavbě byl zvolen vysoce kvalitní nediskontní mix nájemců včetně 
supermarketu Albert, drogerie TETA, prodejny pro chovatele Super ZOO, 
bistra Wok, nehtového studia Nails a prodejny s tabákovými výrobky a tis-
kem Traficon. Služby doplní kvalitní bezkontaktní myčka aut.

Stavbu provádí společnost WELKIN, která patří minoritně do stejného 
holdingu. Stavební práce jdou prozatím podle plánů. Vzhledem ke zkuše-
nostem s realizací podobných center bude stavba hotova a spuštěna do 
provozu již v září tohoto roku.

Velmi oceňujeme konstruktivní přístup místní samosprávy a sousedů 
v době příprav i realizace. O průběhu i přesném termínu otevření budeme 
veřejnost informovat. Pevně věříme, že centrum bude pro Lipence pro-
spěšné a bude dobře vnímáno.

Jindřich Kukačka, PORTIN invest, s.r.o.

nečistoty (shrabky a písek), a dvě linky biologického čištění, které zajiš-
ťují čištění odpadních vod pomocí biologických procesů. Následně je vy-
čištěná voda oddělována od biologického kalu v dosazovacích nádržích 
a  poté vypouštěna do Berounky. Navržený biologický systém zaručuje 
odstraňování organického a částečně i dusíkatého znečištění. Fosfor je 
snižován pomocí chemického koagulantu.

Objekt původní čistírny byl rekonstruován na kalové hospodářství, kde 
se strojně zahušťuje, poté stabilizuje, a následně strojně odvodňuje pře-
bytečný kal z čistírny. Kal je poté odvážen k dalšímu zpracování.

Dále byla vybudována nová vstupní čerpací stanice s akumulační nádr-
ží pro záchyt přívalových vod během srážkových událostí. Součástí stavby 
byla i nová elektrická přípojka, rozvody trubní i elektro, manipulační plo-
chy, terénní a sadové úpravy, oplocení areálu a příjezdová komunikace 
k  čistírně. Celá čistírna je z  důvodu ochrany před povodněmi vyvýšena 
nad úroveň stoleté vody (Q100).

Nový čistírenský objekt byl uveden do předčasného užívání 19. dubna 
2022. Následně mohla být odstavena z provozu původní čistírna a rekon-
struována na objekt kalového hospodářství. Zkušební provoz byl zahá-
jen po dokončení celé čistírny 1. prosince 2022. Výsledky loňského roku 
ukazují, že nová čistírna je vytížena z cca 30–35 % projektované kapaci-
ty. Účinnost čištění přesáhla 95 %, u nutrientů (dusíku a fosforu) 85 %.  
Vodohospodářskou infrastrukturu (vodovody a  kanalizace) převzalo od 
obce 1. ledna 2022 hlavní město Praha. Správou byla pověřena Pražská 
vodohospodářská společnost a.s. (www.pvs.cz). Ke 31. březnu 2022 
ukončila obec smlouvu o provozování vodovodů a kanalizací s 1. Vodo-
hospodářskou společností, s.r.o. Novým provozovatelem se od 1. dubna 
2022 stala společnost Pražské vodovody a kanalizace, a.s. (www.pvk.cz).

V souvislosti s navýšením kapacity čistírny je již povolováno napojení 
staveb na kanalizaci v obci. Podmínkou pro napojení je předložení projek-
tové dokumentace týkající se plánované výstavby zpracované podle Měst-
ských standardů vodovodů a kanalizací na území hl. m. Prahy, ust. § 36 
až § 38 nařízení č. 10/2016 Sb. hl. m. Prahy, kterým se stanovují obecné 
požadavky na využívání území a technické požadavky na stavby v hlavním 
městě Praze (Pražské stavební předpisy) a Standardů hospodaření se sráž-
kovými vodami na území hl. m. Prahy. Příslušnou projektovou dokumentaci 
je třeba předložit prostřednictvím vyjadřovacího portálu (www.vyjadrova-
ciportal.cz). K dokumentaci stavebník obdrží společné vyjádření Pražské 
vodohospodářské společnosti a.s. a Pražských vodovodů a kanalizací, a.s.

 Ing. Dana Pavlíčková, PVS

ČISTÍRNA ODPADNÍCH VOD
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Jednorázový příspěvek na úsporu energií
Sociální nadační fond hlavního města Prahy přijímá žádosti o jednorázový 
příspěvek na úsporu energií ve výši 3 000 Kč. Cílem příspěvku je umožnit 
pražským domácnostem, které jsou nejvíce ohrožené energetickou chu-
dobou, překlenout současnou nepříznivou situaci spojenou se zvyšová-
ním nákladů na energie například pomocí drobných úprav v domácnosti, 
které umožní snížit náklady na bydlení. Příspěvek je financován z pražské-
ho rozpočtu a je součástí opatření Pomoc Pražanům.

Kdo může o příspěvek žádat?
•  domácnosti, které pobírají či pobíraly v posledním roce přídavek na děti,
•  domácnosti seniorů pobírající starobní a  vdovský nebo vdovecký dů-

chod (samostatně žijící) v součtu do 17 000 korun,
•  domácnosti, které pobírají či pobíraly v posledním roce příspěvek na by-

dlení nižší než 4 800 korun (medián v roce 2022 na území Prahy).

O příspěvek může žádat pouze jeden člen domácnosti.

Jak vypadá žádost?
Žádost jsme připravili velmi jednoduše. Zeptáme se vás na vaši domác-
nost, abychom mohli vyhodnotit, zda máte na příspěvek nárok. Součástí 
žádosti je nahrání přílohy s  příslušným dokumentem (např. Oznámení 
o přiznání státní sociální podpory – příspěvek na bydlení, příspěvek na 
dítě), který potvrzuje, že máte na příspěvek nárok. Dokument musí být vy-
dán nejpozději jeden kalendářní rok před datem podání žádosti.

Od 31. ledna mohou žádat o příspěvek senioři se souběhem starobního 
a vdovského či vdoveckého důchodu v součtu do 17 000 korun.

Od 2. května budou moci žádat o příspěvek domácnosti, které pobírají 
či pobíraly v posledním roce přídavek na děti.

Od 1. srpna budou moci o příspěvek žádat domácnosti, které pobírají 
či pobíraly v posledním roce příspěvek na bydlení nižší než 4 800 korun.

Pokud patříte ke skupině obyvatel, která má nárok na příspěvek, ale 
příjem žádostí pro ni ještě nebyl zahájen, napište svoji e-mailovou adre-
su do formuláře na webu www.socialninadacnifond.praha.eu/prispevek-
-na-usporu-energii Dáme vám vědět několik dní před tím, než spustíme 
příjem žádostí.

Jaké dokumenty k žádosti přiložit?
K  žádosti na základě souběhu vdovského/vdoveckého a  starobního 
důchodu přikládáte Rozhodnutí ve věci žádosti o starobní důchod nebo 
Rozhodnutí ve věci žádosti o  vdovský/vdovecký důchod nebo Oznámení 
o změně výše vyplácených důchodů.

K žádosti na základě příspěvku na dítě přikládáte Oznámení o přidělení 
dávky státní sociální podpory nebo Oznámení o změně výše přídavku na dítě.

K žádosti na základě příspěvku na bydlení přikládáte Oznámení o při-
dělení dávky státní sociální podpory nebo Oznámení o  změně výše Pří-
spěvku na bydlení.

Pokud budete mít dotaz týkající se příspěvku na úsporu energií nebo 
budete potřebovat pomoc s  podáním žádosti, obraťte se na email:  
prispevek.na.energie@praha.eu. Můžete také zavolat na infolinku Příspě-
vek na úsporu energií na čísle +420 603 382 335. Infolinka bude dostupná od  
1. února v pondělí a středu v 9–11 hodin a ve čtvrtek ve 14–16 hodin. Další 
informace naleznete na webu www.socialninadacnifond.praha.eu/prispe-
vek-na-usporu-energii.

Vyplněné formuláře se posílají pouze elektronicky prostřednictvím 
webu https://podani.socialninadacnifond.cz/.

Zdroj: Zpravodaj k pomoci Pražanům / únor 2023, https://www.praha.
eu/jnp/cz/o_meste/magistrat/tiskovy_servis/tiskove_zpravy/prazsky_
socialni_nadacni_fond_pomuze_s.html. Zpravodaj je k dispozici na úřadě 
městské části Praha-Lipence.

Blanka Raková

Příspěvek na bydlení

Jednorázový příspěvek na dítě 5000 korun

MÍSTNÍ POPLATEK ZA PSA 
je třeba uhradit do konce března

Nárok na příspěvek od ledna 2023 vzniká, pokud náklady na bydlení 
přesáhnou 30 % příjmů (hranice byla snížena z 35 %), které nestačí na 
zaplacení nájmu a  nákladů související s  bydlením. Žádosti lze podat 
elektronicky přes identitu občana, nebo osobně na adrese Úřad práce ČR, 
kontaktní pracoviště pro Prahu 5, nám. Osvoboditelů 732/7, 153 00 Praha 
5 Radotín, tel. +420 950178692. 

O tento příspěvek lze stále požádat elektronicky přes portál Ministerstva 
práce a sociálních věcí – musíte se však ztotožnit přes identitu, např. ban-
kovní. Můžete také zajít na kontaktní místa Czech Point, jedním z nich je 
i úřad městské části Praha-Lipence, K Obci 47. Co s sebou vzít: občanský 
průkaz žadatele, rodný list dítěte, pokud nejste osamělá/ý, také údaje 
o další posuzované osobě, (jméno, příjmení, rodné číslo). Pokud budete 
chtít vyplatit příspěvek na účet vedený v bance, je potřeba znát číslo, jinak 
lze výplatu zaslat poštovní poukázkou.

Blanka Raková

Poplatek činí ročně v rodinných domech za jednoho psa 300 Kč, za druhé-
ho a dalšího 600 Kč; v ostatních bytových domech za jednoho psa 1 500 Kč,  
za druhého a dalšího 2 250 Kč. Držitel starší 65 let, poživatel starobního, 
sirotčího, vdovského nebo vdoveckého důchodu, pokud nemá jiný pří-
jem, platí za jednoho psa 200 Kč, za druhého a dalšího 300 Kč. Jakákoli 
změna se musí ohlásit správci poplatku do 15 dnů. Držitel (právnická oso-
ba) psa určeného a užívaného k hlídání objektů, který je zároveň vlastní-
kem objektu, platí za jednoho psa 600 Kč, za druhého a dalšího 900 Kč.

Poplatek v celkové výši do 600 Kč ročně je splatný předem, nejpozději 
do 31. března. Pokud je poplatek vyšší než 600 Kč ročně, lze jej uhra-

dit ve dvou stejných splátkách. Druhá splátka bude uhrazena nejpozději 
v srpnu.

Místní poplatek za psa je možno uhradit hotově na úřadu městské čás-
ti Praha-Lipence, K Obci 47, v pondělí a středu v 8–12 a 13–18 hodin, v pá-
tek v 8–12 hodin, mimo úřední dny po telefonické dohodě. Poplatek lze 
také uhradit poštovní poukázkou České pošty. Česká pošta si však účtuje 
poplatek za transakci 49 Kč. Další možností je bezhotovostní převod na 
účet městské části 2000693379/0800. K identifikaci platby je nutno po-
užít variabilní symbol, který vám sdělím na tel. čísle 257 921 167 nebo 
e-mailem rakova@mclipence.cz.

Od poplatku jsou osvobozeny osoby nevidomé, bezmocné, považo-
vané za závislé na pomoci podle zákona upravujícího sociální služby, 
držitelé průkazu ZTP nebo ZTP/P, osoby provádějící výcvik psů určených 
k doprovodu těchto osob, osoby, které provozují útulek pro zvířata nebo 
osoby, kterým stanoví povinnost držení a používání psa zvláštní právní 
předpis, např. zákon o myslivosti. Osvobozeni jsou také držitelé psů pře-
vzatých z útulků provozovaných na území Prahy, a  to po dobu 2 let od 
převzetí, dále držitelé psů, chovaných k vědeckým účelům v zařízeních 
k tomu určených, držitelé psů, jimiž jsou delegovaní diplomatičtí zástup-
ci, konzulové z povolání a další osoby, jsou-li státními příslušníky cizích 
států, požívajícími podle mezinárodního práva výsady imunity, je-li zaru-
čena vzájemnost, držitelé psů služebních, sloužících Policii ČR a městské 
policii a speciálně vycvičených záchranářských a lavinových psů, pokud 
mají příslušné osvědčení a držitel je členem Svazu záchranných brigád.

Poplatek za psa se řídí zákonem č. 565/1990 Sb., o místních poplatcích 
a vyhláškou hl. m. Prahy č. 23/2003 ve znění pozdějších předpisů. Všem, 
kteří již poplatek zaplatili, děkujeme.

Blanka Raková
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Očkování psů 
a koček v Lipencích
Velkou výhodou pro naše občany je, že veterináři přijedou každým rokem 
až za námi. Využijte této možnosti a přijďte se svým pejskem nebo ko-
čičkou v sobotu 1. dubna ve 14–14:30 hodin tradičně před budovu úřadu 
městské části Praha-Lipence, K Obci 47. Očkováním chráníme svá i ostat-
ní zvířata, se kterými přicházíme do styku. V případě infekcí, které jsou 

Z úřadu

Na webových stránkách se můžete přihlásit k odběru novinek formou za-
sílání e-mailů či zpráv SMS. Pro ty z vás, kteří jste již k odběru přihlášeni, 
přibyly nové kategorie „Zápisy z Rady MČ“ a „Zápisy ze Zastupitelstva“. 
Pokud chcete zápisy odebírat, je potřeba se přihlásit k odběru. Je to velmi 
jednoduché. Na hlavní stránce našich webových stránek si v  menu vy-
berete Praktické informace a dále Informace od nás. Na konci stánky je 
tlačítko přihlásit se. Vložíte e-mail nebo telefonní číslo a zadáte heslo. 
Kliknete na ikonku nastavení odběrů a je hotovo.

VÍCEÚČELOVÉ HŘIŠTĚ
V červnu 2021 správce hřiště zjistil, že se na hřišti objevují propadliny. 
Protože byla stavba ještě v záruce, ihned jsme ji reklamovali. Firma VYSS-
PA Sport Technology s.r.o. nejprve reklamaci přijala, později však proved-
la sondy a reklamaci rozporovala. 

Městská část se obrátila na JUDr. Obeidovou, aby ji zastupovala ve 
vyjednávání a následně i v podání žaloby. Reklamovali jsme poklesnutí 
a zvlnění podloží pod povrchem z elastického materiálu EPDM , a to v šíři 
2 m od západní hrany hřiště po celé délce delší strany 36 m. Pokles a zvl-
nění se pohybovalo v rozmezí 3–5 cm. Vlivem poklesu podloží dále došlo 
k odtržení povrchu EPDM od betonové hrany u zakončení plochy.

Soudní jednání trvalo rok. Odborný posudek konstatoval, že pokles 
byl způsoben špatným odvodněním podloží. Vzhledem k tomu, že firma 
VYSSPA Sport Technology s.r.o. nebyla nositelem projektu, právní zástup-
kyně doporučila městské části dohodnout se a přistoupit na smír.

Na základě rozhodnutí soudu o smíru provedla firma VYSSPA do konce 
listopadu 2022 opravu a navíc přidala tři odvodňovací kanálky. Městská 
část nesla podíl na nákladech na opravu ve výši 180 tisíc Kč z  celkové 
částky 300 tis. Kč, ve které bylo zahrnuto i přídavné odvodnění.

Víceúčelové hřiště je nyní již v pořádku a pro všechny je k dispozici od 
1. března. Je k němu zřízen i nový rezervační systém a úpravou prošel i pro-
vozní řád s ceníkem. Rezervační systém najdete na stránce www.sokolli-
pence.cz nebo www.praha-lipence.cz/volny-cas/viceucelove-hriste.

Ivana Žáková

Stanoviště ulice K Průhonu: 
Sobota 4. března 2023, 9–12, Neděle 16. dubna 2023, 13–16
Sobota 20. května 2023, 9–12

Stanoviště Dolní Černošice – parkoviště:
Sobota 11. března 2023, 9–12, Neděle 23. dubna 2023, 9–12
Sobota 27. května 2023, 13–16

Stanoviště Kazín, Oddechová – konečná autobusu 243:
Sobota 18. března 2023, 13–16, Neděle 7. května 2023, 9–12
Sobota 3. června 2023, 9–12

Kontejnery jsou přistavovány na stanoviště podle plánovaných termí-
nů. Kontejner je na stanovišti ponechán do naplnění, max. 3 hodiny. 
Do velkoobjemových kontejnerů na bioodpad se může ukládat odpad 
ze zahrad, listí, tráva, větve a kuchyňský odpad rostlinného původu. 
V žádném případě nesmí bioodpad obsahovat živočišné zbytky.

Harmonogram svozu velkoobjemového 
odpadu v 1. pololetí 2023

přenosné na lidi (tzv. zoonózy), chráníme také sebe. Dobře provedená 
prevence je vždy lepším řešením, než následná a  nákladná léčba. Pro 
zodpovědné majitele zvířecích mazlíčků je pravidelné očkování samo-
zřejmostí.

U psů je ze zákona povinné očkování proti vzteklině. Donedávna byla 
povinná každoroční vakcinace psů proti této chorobě, ale současné znění 
veterinárního zákona říká, že vakcinace se provádí v  intervalech, které 
uvádějí jednotliví výrobci vakcín. Interval očkování může být proto 1 až 3 
roky. Konkrétní vakcína, kterou je zvíře očkováno, bude uvedena v očko-
vacím průkazu, který každý majitel vlastní. Po vakcinaci je zvíře vybaveno 
také známkou, kterou může mít zavěšenou na obojku. Je to nejrychlejší 
kontrola v případě, že dojde k pokousání v terénu.

U psů se ještě doporučují očkovat nepovinné kombinace proti zákeř-
ným chorobám, jako jsou psinka, infekční hepatitida, parvoviroza, para-
influenza a  leptospiroza. Každý rozumný chovatel by je měl svému psu 
dopřát, a to i štěněti.

Podle zvážení majitele lze pravidelnou vakcinací předcházet i dalším 
nemocem, jako je tetanus, borelióza a psincový kašel.

U koček není očkování proti vzteklině povinné ze zákona, ale doporu-
čuje se. Kočky se běžně očkují proti herpesviroze, kaliciviroze, panleuko-
penii a chlamydii.

Které vakcinace jsou pro zvíře povinné a které volitelné, vám poradí 
veterinář. Závisí to i na prostředí, ve kterém zvíře žije, a na tom, jak je 
staré. Velmi důležité je, aby v době očkování byl zvířecí mazlíček zdravý.

Přeji vám hodně radosti se zdravými zvířecími parťáky.

Ivana Slabochová
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Pohled do zákulisí základní školy
Škola je živý organismus. Můžeme si všechno 
důkladně a  do detailu naplánovat, ale realita 
je jiná a nám nezbývá, než se s ní vypořádat. Je 
to takový každodenní „adrenalin“ . Denně totiž 
dochází k situacím, které se odchylují od našich 
plánů či zaběhlého standardu, a my na ně musí-
me pružně reagovat. 

Nejběžnější takovou změnou je suplování. 
Některé absence pedagogů jsou očekávané 
(např. operace), ale většina se plánovat nedá, 
protože nemoc se zkrátka předem neohlásí. Ře-
šíme je tedy i ze dne na den a občas i z hodiny na 
hodinu. Všechny změny zapisujeme ihned, jak-
mile o nich rozhodneme, do školního informač-
ního systému Edookit. Změny ve výuce v tu chvíli 
mohou vidět žáci i rodiče, protože v rozvrhu se 
jim zobrazí barevně odlišené. Pokud dojde k ně-
jaké změně i v průběhu dne, což se děje opravdu 
jen výjimečně, snažíme se je do Edookitu pro 
pořádek zadat i zpětně.

Kromě suplování řešíme téměř denně ně-
jaký problém kolem dětí. Jednou je to bola-                         
vé bříško a my zjišťujeme, jestli je to důsledek 
nějaké „dietní chyby“, nebo jen očekávaná pí-
semka z češtiny nebo matematiky v příští hodi-
ně. To pak nevoláme rodiče a dítě povzbudíme, 
že to zvládne. Občas ošetřujeme dítě, které si 
nešťastnou náhodou zvrtlo nohu, přiskříplo prst 
do dveří, řízlo se o papír, píchlo se o nůžky, nebo 
si při hodině tělocviku narazilo prst při chytání 
míče. Ošetřit, utišit, zapsat do knihy úrazů, in-
formovat rodiče… a zpět ke své práci. Řešili jsme 
i  kouření na toaletách druhého stupně. U  nej-
menších dětí se zase občas stane nehoda a dítě 
se počůrá, nebo dokonce i pokaká. V tu chvíli se 
snažíme postupovat tak, aby si spolužáci niče-
ho nevšimli a dítě se nestalo terčem posměchu. 
Poměrně často řešíme pošťuchování mezi spo-
lužáky. Většinou to začíná jako „sranda“ a končí 
slzičkami jednoho z kamarádů. Někdy je to jed-
norázová záležitost, ale občas se tím upozorní 
na skrytý problém v konkrétní třídě. Takové situ-
ace se snažíme nepřehlížet a  řešíme je. A  tady 
na nás čeká spousta úskalí.

V souvislosti s problémy mezi dětmi se dnes 
často mluví o šikaně. Slovo běžně používají ne-
jen žáci samotní, ale i  rodiče a  širší veřejnost. 
Zdaleka ne všechny problémy mezi dětmi jsou 
ale šikanou. Tím nechci situaci zlehčovat. Je nám 
jasné, že pokud se bude nepěkné chování mezi 
dětmi přehlížet, šikana by se z něj časem mohla 
stát. Proto problémy, o kterých se dozvíme, ne-
zametáme pod koberec, ale snažíme se je vyře-
šit nejlépe, jak nám to naše možnosti dovolí.

Potřebujeme zjistit detaily, které nebyly na 
první pohled vidět. Víme, že potrestat toho, kdo 
rozdává ránu v  okamžiku, kdy učitel vchází do 
dveří, může být někdy úplně mimo realitu. Mož-
ná tomu, co vidíme, předcházelo něco horšího. 
Ten, koho my vidíme jako agresora, je ve skuteč-
nosti možná tím, komu je ubližováno, a jen jsme 
ho zastihli v okamžiku, kdy mu „bouchly saze“ 
a  bránil se. Pracujeme v  takových případech 
s celou třídou, ale využíváme i možnosti osob-
ních pohovorů s  jednotlivými žáky. Některými 
rodiči jsme byli obviňováni, že provádíme „po-
licejní výslechy“. Nemáme ale jiný nástroj, jak 
zjistit skutečnost, než s dětmi mluvit. Pohovory 
vede obvykle naše metodička prevence a někdy 

si k nim přizve někoho z kolegů, aby jí při vedení 
pohovoru neunikla žádná podstatná informace. 
Děti jsou nejprve informovány o smyslu celého 
posezení i  o  možnosti neodpovídat na otázky, 
které by jim byly nepříjemné. Pohovory jsou ve-
deny vlídně, otázky nejsou sugestivní, ale v dr-
tivé většině otevřené, aby dávaly dětem prostor 
pro sdělení jejich názoru. 

Ve složitějších případech konzultujeme po-
stupy s  odborníky z  Pedagogicko-psychologické 
poradny. Těší nás jejich zpětná vazba, ze které je 
patrné, že postupujeme správně a citlivě. O kvali-
tách naší metodičky svědčí i to, že působí jako lek-
tor na jiných školách, a dokonce dostala pracovní 
nabídku od organizace, která se řešením konflikt-
ních situací ve škole zabývá profesionálně.

Pokud bychom uvedli příklady případů, kte-
ré jsme v posledních měsících řešili, možná by 
někdo namítl, že podobné problémy byly mezi 
dětmi vždycky (jeden rodič nám řekl, že na ty 
problémy zbytečně moc svítíme). Ano, problémy 
mezi dětmi byly vždycky. I dříve se kluci občas 
poprali do krve a bylo jedno, jestli to bylo kvůli 
holce, nebo nedodrženému slibu. „Chlapský“ 
souboj jeden na jednoho, ostatní přihlíželi 
a  fandili jednomu či druhému. Ať na své mládí 
zavzpomíná generace dnešních rodičů, prarodi-
čů nebo praprarodičů, všichni si budou pama-
tovat podobné vyřizování účtů, lumpárny, nebo 
škádlení. Problémy zůstávají, mění se jen jejich 
podoba. Dříve kluci házeli holkám za tričko pa-
vouky nebo žáby, bodláky do vlasů, koukali jim 
pod sukně, tahali je za copy… Dnes už pavou-
ci „nefrčí“, a  tak předmětem sváru mezi dětmi 
je třeba značkové oblečení, typ mobilu apod. 
V čem je tedy dnešní doba jiná?

Asi při šarvátkách mezi dětmi přibylo na 
agresivitě, což může být způsobeno změnou 
skladby pořadů, které sledují v  televizi, nebo 
počítačových her, jejichž hraním tráví spoustu 
času. Zatímco dnešní třicátníci vyrůstali na kr-
tečkovi a vrcholem lumpáren byly příhody Toma 
a Jerryho, dnes se děti dívají od útlého věku na 
daleko agresivnější „pohádky“. Dalším rozmě-
rem, kterým se dnešní problémy mezi dětmi liší, 
jsou sociální sítě. Ty dávají nové možnosti, jak 
druhému ublížit, což můžeme sledovat i ve svě-
tě dospělých. Tolik zloby, nenávisti a  vulgarity, 
kterou můžeme občas zaregistrovat i  na lipe-
neckém facebooku, by určitě bez sociálních sítí 
nebylo. Většina z nás by si rozmyslela, jestli říci 
do očí to, co mohu napsat v bezpečí svého do-
mova, a cestou za dotyčným by trošku vychladly 
i emoce, pod jejichž vlivem je většina útočných 
příspěvků psána.

Další problém dnešní doby je demokra-
cie. Aby nedošlo k  mýlce – jsem moc ráda, že 
ji máme, ale hodně z  nás zapomíná, že moje 
demokracie končí tam, kde začíná demokracie 
někoho jiného. Mnohokrát jsem slyšela názor 
(bohužel i ve škole, z úst dětí), že Je demokracie, 
tak si můžu říkat, co chci. Často se tak za „de-
mokracii“ schovává bezohlednost, neúcta, nebo 
dokonce hulvátství.

Tolik o  tom, jestli jsou dnešní šarvátky mezi 
dětmi jiné. O něco jiné jsou, to jistě, ale je tu ještě 
druhá strana mince. Děti jsou totiž méně odolné...

Slyšeli jste v  souvislosti s  výchovou pojem 
sněhové vločky? Nemám na mysli ty, které jsme 

v prosinci vyhlíželi s nadějí, že si po letech užije-
me bílé Vánoce. Psychologové tak říkají dětem, 
které jsou vychovávány svými milujícími rodiči 
tak, aby nemusely překonávat žádné překážky. 
Tito rodiče svým dětem tak moc pomáhají zvlá-
dat život, že jim nedají možnost naučit se řešit 
běžné konfliktní situace, se kterými se budou 
v  různých obměnách potkávat celý život. Vím, 
že to všichni myslí dobře, jen někteří neumí do-
hlédnout důsledky své přehnané péče. Takové 
děti se pak pod tíhou běžných starostí hroutí 
a násobně v posledních letech narůstá klientela 
dětských psychologů a psychiatrů. 

Učíme naše žáky, jak se k  sobě chovat. 
Chceme, aby problémům předcházeli. Když už 
nastanou, aby je řešili slušně, a  jsou-li svědky 
chování, kdy je někomu ubližováno, aby tomu 
zabránili, nebo takový případ oznámili. V  této 
souvislosti jim vysvětlujeme rozdíl mezi žalo-
váním, jehož cílem je uškodit, a  oznámením, 
kterým chci sobě nebo druhému pomoci z pro-
blémů. Káráme ty, kteří druhým ubližují, a  to 
i tehdy, když ublížit nebylo cílem, ale průvodním 
znakem „legrace“. Ty méně průbojné učíme, aby 
se jasně vymezili, když se jim něco nelíbí, a „ne-
schovávali“ se za smích jen proto, že se smějí 
ostatní. Je potřeba umět jasné říci: Nech toho, 
nebaví mě to. Často totiž nestrannému pozoro-
vateli není na první pohled jasné, že situace, při 
které se všichni smějí, někomu není příjemná, 
a takové situace je složité rozklíčovat.

Nežijeme v  iluzi, že každý bude kamarádit 
s  každým, ale chceme, aby se všechny děti ve 
škole cítily bezpečně, aby se navzájem respek-
tovaly a  neškodily si. Děláme pro to maximum 
a děkuji všem rodičům, kteří nás v našich akti-
vitách podporují, protože bez jejich podpory bu-
dou naše snahy zbytečné.

Přeji všem čtenářům Lipeneckého zpravodaje 
klidný zbytek zimy a krásné jaro, které už poma-
lu klepe na dveře… 

Jitka Krůtová, ředitelka školy 

• pedagog (M, F, Inf a 1. stupeň)
• asistent pedagoga 
• školní psycholog 
• kuchař
• školník  

Není třeba žádné paniky, nejedná se o žád-
nou mimořádnou fluktuaci, ale z větší části 
jde o rozšíření počtu pozic z důvodu navy-
šujícího se počtu žáků.  Hledáme motivo-
vané kolegy s  týmovým duchem. Nabízí-
me příjemné prostředí, výborný kolektiv 
a  vstřícné vedení. Podrobnější informace 
o  nabízených pozicích najdete na webo-
vých stránkách školy, případně pište na  
krutova.jitka@zslipence.cz, nebo volejte 
na 731 522 439.

PRO PŘÍŠTÍ ŠKOLNÍ ROK 
NABÍZÍME PRACOVNÍ UPLATNĚNÍ 
NA TĚCHTO POZICÍCH:



Mateřská škola

BAREVNÉ JARO
Do nového roku jsme vstoupili týdenním lyžařským kurzem Hravé lyžová-
ní, který organizuje Mgr. Pavla Štočková ze společnosti Předškolní sport. 
U dětí a rodičů je tato aktivita již několik let velmi oblíbená. Jezdili jsme 
společně s dětmi ze základní školy do Chotouně u Jílového. Lyžařský kurz 
byl zakončen závody, na které se přišli podívat i rodiče.

Únor se nesl v duchu barev. Ať to byl „Barevný týden ve školce“ nebo 
masopustní karneval plný soutěží a her.

Další sportovní aktivitou, kterou chystáme od začátku března, je pla-
vecký výcvik na Barrandově, organizovaný plaveckou školou Velryba. 
Pokračujeme také v celoročních projektech Jóga se Sítou a Se Sokolem 
do života. Těšíme se na jaro, až budeme plně využívat výhody školní za-
hrady. Z finančního sponzorského daru bychom chtěli zakoupit houpací 
hnízdo a ke konci školního roku vytvořit dětem bosou stezku.

Kromě sportování nezapomínáme na preventivní prohlídky. 20. března 
máme naplánovanou prohlídku zraku s firmou Prima Vizus, a 22. března 
prohlídku pohybového aparátu (držení těla, ploska nohy) s  ortopedem 
MUDr. Vrecionem.

Ve druhém pololetí budeme pokračovat v  přípravě dětí na vstup do 
základní školy. Spolupracujeme s Mgr. Vlkovou, která u nás vede krou-
žek percepčně motorické přípravky. Vzájemně si předáváme zkušenosti 
a zároveň čerpáme ze sešitů Než mě škola zavolá, které jsme společně 
vytvořily. Předškolní děti ze třídy Berušek a Ježků se chystají na ukázko-
vou hodinu do prvních tříd.

Děti z  naší mateřské školy vystoupí s  krátkým kulturním programem 
na vítání nových občánků, které se koná 8. března v hasičské zbrojnici.

Březen, měsíc knihy, oslavíme návštěvou spisovatelky Marie Adamov-
ské, jejíž kniha o hvězdičce Zvídalce, která zkoumá lidské vlastnosti, nás 

inspirovala ke tvorbě školního vzdělávacího plánu i k názvu našeho deta-
šovaného pracoviště na Zbraslavi – „Zvídálkov“.

Na jaře se děti na Zbraslavi při workshopu seznámí s dějinami výroby 
čokolády a budou si moci také nějakou vyrobit. Děti v Lipencích se zase 
dozví vše o užitečnosti včel pro přírodu a člověka. Součástí této dílničky 
bude práce s medovou hmotou a tvoření svíčky z včelího vosku.

Začátkem dubna připraví paní učitelky dětem zajímavou stezku za ve-
likonočním zajíčkem. Koncem dubna pojedou děti na celodenní výlet do 
Farmaparku Soběhrdy. Čeká je jedinečný zážitek. Budou poznávat zvířata 
z farem z celého světa. Seznámí se s velbloudy, klokany, pštrosy, buvoly, 
prasátky atd. S  sebou si povezeme oběd, který nám připraví naše hodné 
paní kuchařky, a vrátíme se v odpoledních hodinách.

Těšíme se na sluníčko a jarní počasí.
Kateřina Kosíková



Spolky

Fotbalisté opět plánují Čarodějnice a touží po „umělce“
Fotbalisté TJ Sokol Lipence se nemohou dočkat jara, už teď je „svrbí ko-
pačky“. Nezaháleli však ani přes zimu. Hned druhou sobotu v novém roce 
sehráli tradiční Novoroční turnaj lipeneckých čtvrtí. Po 13 letech vyhrál 
tým Parcelona složený letos z mladíků a jednoho velice šikovného hráče 
z Ghany, který do našeho klubu přestoupil v létě. 

Fotbalisté se také připravovali v místní tělocvičně i na několika příprav-
ných turnajích v halách s umělou trávou, jako byla například přípravka na 
Zbraslavi. Nebo dospělí na Strahově. Mistrovská sezóna začíná druhý ví-
kend v březnu.

Vyběhnutí na zelený trávník se však nic nevyrovná. Hřiště je nyní navíc 
nově chráněno před nájezdy divokých prasat, protože se za finanční injek-

ce úřadu městské části konečně podařilo zrenovovat plot na jižní a západ-
ní straně areálu. „Ano, opravdu je to ,jenom‘ oplocení, nechystá se zatím 
žádná výstavba, jak se nás někteří spoluobčané ptali,“ řekl předseda TJ 
Sokol Jiří Pavlíček. „Plány na výstavbu nové budovy sice máme v šuplíku, 
ale stále nám chybějí finance.“

Kromě obvyklých mistrovských zápasů, jejichž program najdete na 
www.sokollipence.cz, se obyvatelé Lipenců mohou těšit na tradiční Pálení 
Čarodějnic, které je letos opět naplánováno na klasický 30. duben, nikoli 
až na červen jako v covidových letech. A hned o pár dnů později, 8. května 
na Den vítězství, se utkají týmy dříve narozených fotbalistů v turnaji sta-
rých gard. Naši borci vyhráli naposledy v roce 2019, takže si brousí zuby na 
to, aby trofej letos zůstala doma. 

Začátkem června se fotbalisté budou podílet na organizaci Dětského 
dne, takže kdo z  dětí se bude těšit na sladké i  zdravé dárečky, měl by 
zvládnout i základní dovednosti s míčem. 

Během léta čeká vedení klubu výběrové řízení na provozování stánku 
na hřišti. „Rádi bychom se někam posunuli a dali nejen fotbalistům, ale 
i širší lipenecké veřejnosti naději na restauraci vyššího standardu, než je 
teď,“ poznamenal Jiří Pavlíček. 

Jedním z hlavních cílů ale zůstává vybudování hřiště s umělou trávou 
na spodním menším hřišti. „I tady už existuje základ projektu, ale výstav-
ba jde do jednotek milionů korun. Sháníme dotace, zaznamenali jsme 
i zájem některých schopných a vlivných spoluobčanů nám pomoci, takže 
se snad blýská na lepší časy,“ dodal předseda klubu. Naši fotbalisté by 
tak měli možnost trénovat celou zimu nebo při nepříznivém počasí a ne-
museli by si složitě a nikoli levně pronajímat cizí prostory. 

(jkl)

HASIČI PRAHA-LIPENCE
Jakýmsi shrnutím uplynulého roku každého sboru dobrovolných hasičů je 
valná hromada. Náš sbor ji pravidelně svolává v polovině ledna. Akce je 
veřejná a jsou na ni zváni nejen všichni členové našeho sboru, ale také 
zástupci spřátelených sborů, Magistrátu hl. m. Prahy, Sdružení hasičů hl. 
m. Prahy a Hasičského záchranného sboru hl. m. Prahy. Sbor tak informu-
je o činnosti během uplynulého roku a vyznamenává své členy za osobní 
přispění ve sboru či jednotce. 

Pro jednotku SDH byl nejaktivnějším měsíc prosinec, kdy jsme absolvo-
vali 4 výjezdy. Tři z nich nebyly nijak vážné. Až ten poslední, požár nízké 
budovy, byl komplikovaný především kvůli přístupu a nebylo jasné, zda se 
v objektu nenalézá osoba. Naše jednotka byla vyslána s velkoobjemovou 
cisternou a jen čtyřmi hasiči. Hned po příjezdu se ukázalo, že jsme na to 
zcela sami a u případu první. Díky pohotovosti a výcviku jednotky byl zá-
sah proveden rychle a efektivně, aby se požár nešířil. V nejkratší možné 
době byla budova prohledána na výskyt osob. Po provedeném průzkumu 
bojem a po několika násilných vstupech dorazila i posilová jednotka Ha-
sičského záchranného sboru. Naše jednotka bývá ve většině případů na 
místě první, jsme tedy schopni řešit krizové situace samostatně.

V  roce 2022 jsme zasahovali celkem u  36 případů. Dle typu události 
šlo o 9 požárů a 27 technických zásahů, které se týkaly epidemií, migrace 
a přírodních vlivů.

Každý člen jednotky prohlubuje své znalosti na pravidelných školeních 
a výcvicích. Na letošní rok už máme v plánu několik školení, čtyři taktické 
výcviky spolu se stanicí č. 8 HZS a tradiční čtyřdenní výcvik naší jednotky 
na vodě.

Lukáš Rak, velitel JSDH Praha-Lipence

Vítězný tým Parcelony, která po 13 letech vyhrála tradiční Novoroční turnaj 
lipeneckých čtvrtí. Foto: Bohumila Halgašová

Vánoce a  Velikonoce byly naše nejkrásnější svátky v  roce. Před 
18 lety umíral o Vánocích můj manžel a o od té doby tyto svátky 
ignoruji. Odjíždím na chatku do Dolních Černošic a vracím se po 
Novém roce.

Tentokrát bylo vše jinak. Kdosi z mě neznámého důvodu přišel 
s benzínem, vysadil branku v plotě, polil dříví na zimu, naskládané 
na zadní stěně chatky, a zapálil.

Bylo 22. 12. 2022 po 21 hodině. Soused Martin, rekvizitář ze se-
riálu „Ulice“, si šel ven zakouřit a vidí, jak z naší střechy šlehají 
plameny. Reagoval bleskově. Zavolal hasiče, zavolal mě a šel hasit. 
V tu dobu jel z práce na kole druhý soused Sebastián od Englichů 
a přidal se. Vodu nosili v kbelících z domova.

Dobrovolní hasiči z Lipenců přijeli za 5 minut od zavolání. Jak to 
dělají? Každý bydlí přece jinde. Druhý den jsem jim jela poděkovat. 
Mluvila jsem s panem Rakem, ale na to jsem se zapomněla zeptat. 
Ten říkal, že nejsou zvyklí, aby jim někdo poděkoval. Abych podě-
kovala hlavně svým sousedům, kteří chatku zachránili.

Je mi 80 let, mám operované srdce a  „budík“. Udělalo se mi 
z toho nevolno, tak tam jela dcera. Policie a kriminalisté se psem 
odjeli od půlnoci. Pak nastoupil náš známý v nouzi Dušan. Polovič-
ní bezdomovec, ale šikovnějšího člověka, aby pohledal. Zajistil vy-
páčené dveře, dal do nich sklo a na okno dal překližku. Druhý den 
udělal vše načisto. Před dvěma roky mě vykradli, taky vše opravil. 
Dcera uklidila sklo a bláto a ve tři hodiny ráno přijela domů.

Od 23. jsem uklízela a 30. 12. vše skončilo odvozem matrace, 
peří, koberců a peřin do sběrného dvora.

To je vánoční příběh, který dopadl dobře jen díky obětavým li-
dem, kterým mohu jen tímto způsobem poděkovat. 

Marie Špůrová

PODĚKOVÁNÍ 
všem dobrovolným 
a profesionálním hasičům
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Spolky

ŠKRPÁL
ŠKRPÁL (Školní Klub Rodičů a Přátel Lipence, z.s.) je spolek rodičů, který 
již řadu let působí při místní základní škole. Cílem spolku je zlepšení vy-
bavenosti školy, spolufinancování aktivit, na které škola nemá dostateč-
né finanční prostředky, a pořádání akcí na podporu společenského života 
v obci. 

Podzimní akce
Během podzimu jsme uspořádali dvě akce. 10. října 2022 proběhla již tra-
diční akce s názvem „Koloběžení aneb Trhni si nohou“. Dopoledne tuto 
akci pořádala základní škola. Druhá jízda na koloběžkách po Lipencích, 
s  jejíž organizací ŠKRPÁL pomáhal, proběhla od 19 hodin. Počasí nám 
přálo, takže se do večerní jízdy zapojilo 229 účastníků, 21 dobrovolníků 
z řad rodičů a přátel školy, 2 policisté i s policejním autem a hasiči s ha-
sičským autem, kteří se postarali i o hudební doprovod. Na dobrovolném 
vstupném jsme vybrali 2 717 Kč.

V sobotu 15.října proběhl oblíbený branný závod pro děti i rodiče. Cel-
kem 101 závodníků ve 34 týmech si na 12 stanovištích vyzkoušelo různé 
disciplíny, např. střelbu ze vzduchovky, skákání v pytli či zdravovědu. Po-
časí nám až na občasné přeháňky přálo. Velké poděkování patří nejen 
všem účastníkům za skvělé výkony, ale také 36 rodičům z organizačního 
týmu za realizaci zábavného závodu a napečení pohoštění. 

Děkujeme také Velkotržnici Lipence za sladké odměny a ovoce pro zá-
vodníky, městské části Praha-Lipence za zapůjčení ozvučovací techniky, 
restauraci U chytrého klandru za poskytnutí azylu a podporu, TJ Sokol Li-
pence za zapůjčení hřiště, Policii ČR za odměny pro nejlepší týmy, Danu 
Karasovi za darování medailí a lipenecké základní škole za předání diplo-
mů a odměn nejlepším třem týmům v kategorii 1. stupeň, 2. stupeň a mix 
Na startovném bylo vybráno 6 150 Kč, které byly věnovány škole.  

Za kulturou nemusíte dojíždět, 
přijďte pěšky a bavte se se sousedy
Po zimní pauze pro vás opět chystáme oblíbené a  již vlastně i  tradiční 
kulturní akce, ale i některé nové. 

Máme velkou radost, že naše pozvání přijal pan Tomáš Etzler, bývalý 
novinář a zpravodaj ČT a CNN. V pátek 2. 6. přijede osobně představit svůj 
dokumentární film Nebe. Během následné besedy se můžete dozvědět 
mnoho zajímavostí z jeho působení v Číně a mnoha dalších zemích. 

V pátek 9. 6. odpoledne do obory pod Lipeneckým parkem opět zaví-
tají netopýři, tentokrát i s ježkem. Paní Zieglerová ze spolku na ochranu 
netopýrů zodpoví všechny zvídavé dotazy a během jejího poutavého vy-
právění můžete zvířata pozorovat zblízka. Pro děti opět budou k dispozici 
výtvarné dílničky a další zábava. Sezónu letního kina zahájíme 23. a 24. 
června. Další promítání chystáme tradičně o letních prázdninách a pokra-
čovat budeme 9. září Sousedskými slavnostmi s bohatým programem pro 
všechny věkové kategorie včetně letního kina.

Těšíme se na léto a setkání s vámi. Více informací najdete na našem 
FB a nástěnkách.

Dáša, Jana, Lída a Lukáš ze spolku V srdci Líp

Pozvánka na film Nebe 2. června v Lipencích

Foto Petr Chodura close up

Nebe kombinuje osobní vyprávění novináře Tomáše Etzlera s příbě-
hem řádových sester a dětí v katolickém sirotčinci na čínském ven-
kově. Každodenní syrová realita, kterou Tomáš v Číně zažíval, silně 
kontrastuje s mikrosvětem laskavosti a tolerance, který v sirotčinci 
objevil. Film nabízí jedinečný pohled na Čínu 21.století a zároveň se 
dotýká střetu hodnot, kterému stále více rozdělený svět dnes čelí.

Připravujeme na jaro 
Ve středu 29. března od 16 do 18:30 hod. proběhnou v budově základní 
školy Velikonoční dílničky a trhy, které připravují děti pro své spolužáky, 
kamarády a rodiče. Je možné si na nich vyrobit něco s velikonoční téma-
tikou nebo ochutnat z nepřeberného množství domácích dobrot. Peníze, 
které si děti prodejem vydělají, zůstanou jednotlivým třídám na školní 
výlety či jiné akce. Přijďte prosím podpořit děti a užít si velikonoční at-
mosféru!

(kaj)
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Ostatní

Zasedání nové redakční rady
18. ledna se poprvé setkala nově zvolená redakční rada Lipeneckého 
zpravodaje ve složení Tomáš Pelíšek a Michal Starý (Sdružení pro Lipen-
ce), Ivana Slabochová (HaFo), Lukáš Veselý (ZaLep) a  Jitka Kadlecová 
(nezařazená). Složení redakční rady by mělo podle pravidel odpovídat 
rozložení sil jednotlivých politických uskupení v zastupitelstvu, ale zatím 
ne všechna sdružení či strany nominovaly svého představitele.

Noví členové rady naštěstí pověsili své politické názory na věšák 
v předsíni, takže jednání probíhalo v přátelském duchu. Redakční rada 
vybrala kandidáta na pozici předsedy (Tomáš Pelíšek), dohodla se na 
budoucím rozložení témat zpravodaje a odsouhlasila návrh na rozšíření 
Lipeneckého zpravodaje na 16 stran. Konkrétní rozvržení témat v 1. čísle 
zpravodaje pro rok 2023 nakonec držíte právě ve svých rukou.

Dále proběhla debata k  nově přijatým Pravidlům pro vydávání Lipe-
neckého zpravodaje, mimo jiné k právu na reakci vůči politickému nebo 
osobnímu komentáři ve stejném čísle zpravodaje. To bude vyžadovat 
pozdější uzávěrku. Rada se také shodla na koncepci „Téma tohoto čísla“ 
pro každé vydání zpravodaje. Podle této koncepce budou klíčovému té-
matu vyhrazeny fotografie na přední straně a rozsáhlejší článek v přední 
části zpravodaje. 

Podle schválených pravidel bude do budoucna za obsah Lipeneckého 
zpravodaje zodpovědný nově jmenovaný šéfredaktor. Úkolem rady poté 
bude dohled nad dodržováním pravidel a vyvážeností příspěvků. Držme 
si palce, aby příští číslo bylo již pod taktovkou nového šéfredaktora a re-
dakční rada fungovala i nadále nadstranicky a objektivně.

Tomáš Pelíšek, předseda Redakční rady

Co chystáme v Kulturní 
a sociální komisi
V lednu a únoru jsme navštěvovali jubilanty a přinesli jim dárkové balíčky 
s kytičkou a přáním. S některými jsme krátce poseděli a povídali. V dalších 
měsících takto postupně navštívíme i ostatní oslavence. Těší nás jejich zá-
jem a  radost z dárku i samotné návštěvy. Do Lipenců každoročně vítáme 
nové občánky a jsme moc rádi, že  i letos jsme se mohli  na této jedné z nej-
hezčích akcí organizačně podílet. Přivítání proběhlo tradičně ve společen-
ském sále Hasičské zbrojnice 8. března. Krátkou reportáž i s fotografiemi 
pro vás zveřejníme na webových stránkách MČ Praha Lipence a na sociál-
ních sítích.

Na jaře plánujeme výlet, který mají v oblibě hlavně aktivní senioři. Pár 
cílových tipů už máme, pravděpodobně zvítězí výlet za kytičkami. Ve spo-
lupráci s městskou knihovnou bychom na jaře rádi uspořádali besedu se 
spisovatelem nebo známou osobností. Vynasnažíme se vybrat zajímavého 
autora nebo autorku a  věříme, že spoluobčany zaujmeme a  sejdeme se 
v hojném počtu.

V červnu plánujeme akci, na kterou se moc těšíme, přestože bude orga-
nizačně jedna z  nejnáročnějších. Chystáme zábavné odpoledne pro celou 
rodinu. Termín a místo konání se dozvíte včas z informačních zdrojů městské 
části Praha-Lipence. Naším velkým přáním je lidi v Lipencích pobavit, sejít 
se, společně si popovídat si a odlehčit tak starosti běžných dnů. Těší nás, že 
je zde více spolků, které mají podobný cíl. V komisi pracujeme v sedmi čle-
nech. Nebráníme se novým nápadům od šikovných sousedů. Pokud nápady 
máte, prosím přijďte a spolupracujte s námi. Čím víc nápadů, tím víc společ-
ných akcí. Kontakty na členy komise najdete na webu www.praha-lipence.cz. 

Naším velkým zájmem je i  pomoc potřebným, především lidem dříve 
narozeným a dlouhodobě nemocným. Touto tématikou se chceme v komisi 
zabývat. V součinnosti s městskou částí Praha-Lipence chystáme koncepci 
pečovatelské služby.

Stále se cítíme jako vesničané a vážíme si místa, kde žijeme. Vidíme pro-
to pomoc potřebným prvotně jako vzájemnou. Nemělo by nám být lhostejné, 
zda naši sousedé nějak nestrádají. Pokud máte ve svém okolí pána nebo 
paní, o kterých víte, že si sami nenakoupí, nedojedou k lékaři, nezvládají fi-
nanční situaci apod., předejte jim prosím informaci o možné pomoci z úřadu 
městské části a kontakt na paní Rakovou: rakova@mclipence.cz, tel. 257 921 
167. Přejeme všem krásné a klidné dny a těšíme se na společná setkávání.

Ivana, Martin, Lenka, Patricie, Marie, Jana a Lenka, členové KSK

POČASÍ V LIPENCÍCH
Podzim 2022 v  Lipencích byl teplotně mírně nadnormální a  srážkově 
v mezích normálu. Září bylo teplotně slabě podnormální a srážkově nor-
mální – spadlo 45 mm srážek, říjen teplotně silně nadnormální a srážko-
vě normální s 33 mm, listopad teplotně mírně nadnormální a srážkově 
slabě podnormální s  18 mm. Nejvyšší podzimní teplota 26 °C byla na-
měřena 7. září, nejnižší -5 °C 20 listopadu. Mimořádně teplo bylo 16.–18. 
října s teplotními maximy 20 až 22 °C, mimořádně byl také naměřen první 
mráz až 18. listopadu, -1 °C. Současně napadl 1 cm prvního sněhu, který 
vydržel ležet tři dny.

V lednu napadlo asi 7 cm sněhu, který pokryl i nově natřené zábradlí 
u  potoka v  dolní části Jílovišťské ulice. Sníh pak prodělal velmi malou 
oblevu, jejímž důsledkem bylo, že spadl ze zábradlí, ale pouze z červeně 
natřených úseků. Na úsecích natřených bíle sníh zůstal ležet. Důvodem 
byl fakt, že čím tmavší jsou předměty, tím více absorbují tepelné záření, 
které je zahřívá. To platí i při zatažené obloze, kdy se jedná pouze o di-
fuzní (rozptýlené) záření. V případech přímého slunečního záření je tento 
jev podstatně silnější a teplotní rozdíly snadno poznáme dotykem ruky.

Jan Pavlík

Hádanka
Hádanka pro dnešní číslo: Kde se v Lipencích nacházelo pekař-
ství?Správné odpovědi zasílejte na mail hadanka@mclipence.cz 
do 7. dubna. Účastí v této hře dává čtenář souhlas se zveřejněním 
svého jména. Přejeme všem hodně štěstí v hádání. Vylosovaný vý-
herce získá sladkou odměnu.

Správná odpověď na hádanku z minulého čísla: Lipence se sklá-
dají z Lipan, Lipenců, Dolních Černošic a Kazína. Zabrousíme-li 
dále do historie, můžeme započítat další dvě části: Buda, kde se 
dnes nachází Velkotržnice Lipence, a Blukský mlýn, který je sou-
částí Dolních Černošic. Na tuto hádanku nepřišla žádná odpověď. 



Inzerce
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Názory zastupitelů a občanů

V Lipencích jako v parlamentu: i my umíme třináctihodinové schůze
Nedávná zasedání zastupitelstva byla dlouhá, 
o půlnoci přerušovaná a dokončená po dalších 
sedmi hodinách v náhradním termínu. Řeklo by 
se hodně času, hodně vyřešeného, ale opak je 
pravdou. Dobré je, že pokračuje trend otevřené 
diskuse nastavený koalicí v  minulém období, 
což opoziční zastupitelé maximálně využíva-
jí. Různost představ je žádoucí a  měla by vést 
k rozvoji. Bohužel u nás jde spíše o zviditelnění 
beze snahy o  konkrétní řešení. Pominu návrhy 
na usnesení typu „esíčko je nebezpečné“ či „ka-

pacita školky nedostatečná“, což je všeobecně 
známo a  prioritně městskou částí řešeno. Na-
opak opoziční návrhy na výstavbu multifunkční-
ho objektu u hřiště či řešení trvalého hasičské-
ho cvičiště rozhodně patří na stůl. Bylo by však 
dobré, kdyby s oběma organizacemi předtím na-
vrhovatel mluvil a navázal na dosavadní aktivity 
a aktuální potřeby. Jinak to bohužel byl zase jen 
další „bod pro diváky“.

Ivana Žáková, 
místostarostka, HaFo Lipaňáků

Vážení přátelé, dovolte mi, abych poděkoval 
všem, kteří se podíleli na loňském ročníku Li-
peneckého zpravodaje, za poctivou práci, věno-
vanou informovanosti občanů, i propagaci naší 
krásné obce. Sleduji zpravodaj od jeho založení 
za pana Dr. Bartůška, od 1. čísla, tedy pěknou 
řádku let. Z  dosažené úrovně mám upřímnou 
radost – pestrý obsah, profesionální práce šéf-
redaktora, pěkná úprava, kvalitní tisk, formát, 
papír. Přes svůj vysoký věk zastávám stále bez-
platně funkci šéfredaktora Informací SČF (Svazu 
českých filatelistů), a  mohu tedy posoudit ná-
ročnost práce, čekající na nový redakční kolek-
tiv v roce 2023. Přeji všem jeho členům mnoho 
úspěchů i  radosti z  práce pro naši městskou 
část. Mnoho osobního štěstí a zdraví všem!

PaedDr. Josef Šolc

Školka v nedohlednu

Proč ta nedůvěra vůči nejaktivnějšímu spolku?
Sokol Lipence je neziskový spolek, největší 
a nejaktivnější v obci. Takřka každý den se na 
hřišti prohání desítky kluků i holek s chutí spor-
tovat. Stojíme na dobrovolnících, kteří bez ná-
roku na odměnu věnují dětem či obecně práci 
pro klub spousty volného času. Rádi jakékoli 
dotazy zodpovíme. Ale otázky typu „proč vyta-
hujeme či nevytahujeme sloupky u  ohradníku 
proti divokým prasatům“ spadají do naší pů-
sobnosti a  na jednání zastupitelstva nepatří. 
Cítíme z nich nedůvěru, ubíjejí nás a vyvolávají 

v nás pochybnosti, zda nám to za to vůbec stojí. 
Má cenu pořádat například Čarodějnice, když 
lze očekávat následnou kritiku? Věřte, vše dě-
láme dle našeho nejlepšího vědomí a svědomí 
a  někdy prostě trochu „po vesnicku“. Hlavně 
ale máme radost, když se to povede, potkají 
se sousedé, děti si zasportují, zablbnou… Pak 
nelitujeme času, který jsme tomu věnovali, 
a s chutí jdeme dále.

Jiří Pavlíček, zastupitel, HaFo Lipaňáků

TO SE NÁM TO UTRÁCÍ!
„To se nám to hoduje, když nám lidi půjčují 
peníze,“ komentuje snadné peníze polní ku-
rát O. Katz v  Haškově Švejkovi. Podobně to 
platí i dnes a nemusí jít jen o půjčování. Stačí 
se začíst do schválených lipenských rozpočtů. 
Ani letos to není o mnoho lepší než loni. Výda-
je jsou veřejnými financemi a  jejich vydávání 
by mělo být hospodárné. Ale nevypadá to tak. 
Příkladem jsou 3,2 mil. Kč na studie, projekty 
(loni cca 4 miliony), nedostatečně odůvodněné 
výdaje cca 10,5 mil Kč (loni asi 9 milionů), scho-
dek přes 8 mil. Kč (loni 9,1 mil. Kč), ale pláno-
vaný „jen“ 2,225 mil. Kč. Nic na tom nemění, že 
skutečnost je ke konci roku jiná. Za minulý rok 
byl rozdíl dokonce 15,4 mil. Kč! A to nezmiňuji 
tzv. „bezplatné pronájmy“ a  uniklé výnosy za 
užívání obecního majetku. Svědčí tahle čísla ve 
srovnání s dosaženými výsledky o péči řádného 
hospodáře? Svědčí o  programovém financová-
ní? Neřídí se lipenecká radnice spíše heslem 
„to se nám to utrácí, když to není z vlastního“?

Ing. Miroslav Čížek

TRPĚLIVOST RŮŽE PŘINÁŠÍ
Mám radost, že po 4 letech marného snažení 

a odmítání byl konečně koalicí přijat můj návrh 
a  alespoň se vedení začne zabývat zajištěním 
dotované pečovatelské služby, což by usnadni-
lo a třeba i prodloužilo život v domácím prostře-
dí zejména seniorům.

Radost mi však kazí neustálé dohady. Jako 
zastupitelé jsme slíbili hájit zájmy Lipenců 
a  dodržovat zákony. Současné vedení se tím 
však odmítá řídit a nebojí se to sdělit veřejně, 
viz zápisy a záznamy z  jednání Zastupitelstva. 
Marné je volání po rovných podmínkách a  vy-
světlení pronájmů v areálu TJ Sokol i předvoleb-
ní akce HaFo. Spor vedeme mimo jiné o znění 
nové Smlouvy o  výpůjčce areálu TJ Sokol, kte-
rý patří městské části. Smlouvu námi oslovení 
právníci označili za špatnou, zpracovali připo-
mínky a důrazně nám doporučili nehlasovat pro 
ni v tomto znění, protože bychom se sami mohli 
vystavit riziku trestního stíhání. Bude na ní ko-
alice trvat? Názor na smlouvu si udělejte sami, 
smlouvu a  více informací najdete na www.za-
lep.cz a FB.

Ludmila Zájedová, 
zastupitelka, Za Lepší Lipence

Budík nestačí
Žlutý budík jako symbol probuzení lipenecké 
radnice. Byli jsme naivní. Osobní zkušenost nás 
poučila, že budík na tohle nestačí. Ani polnice či 
zvonů hlas. Neřešit, nedělat, kontinuita činnos-
ti koalice minulé a  současné. My navrhujeme 
konkrétní řešení. Marně. Neschválit nebo o tom 
radši ani nediskutovat, přístup většiny v  zastu-
pitelstvu. Jedině zájem veřejnosti snad dokáže 
donutit k práci. Nemám zde ani prostor popsat 
vše, co byste měli vědět, protože zatím nejhma-

„Esíčko“ jako „The NeverEnding Story“?

V roce 2017 bylo zřejmé, že kapacita mateřské 
školy nebude dostatečná. Byl připraven projekt 
přístavby tak, aby stavba mohla být zahájena 
v roce 2019 a včas hotova. Od roku 2021 radnice 
prezentuje záměr nové školky vyžadující zbou-
rání té existující. Náklady odhadem minimálně 
120 milionů. To nepovede k  cíli. Rekonstrukci 
stávajících objektů financovalo hl.m. Praha 
a nenechá investici zmařit demolicí. Chceme se 
vrátit k přístavbě a upravit ji podle nových po-
třeb. Součástí školky by se staly objekty Tech-

Co má existence „esíčka“ ohrožujícího životy 
společného se slavným filmem? Odpověď je 
jednoduchá. Snaha ho změnit může být neko-
nečná stejně jako tento  příběh. Pokud se ov-
šem, tak jako chlapec Bastien, do děje nevloží-
te sami. My jsme se o to pokusili zatím dvakrát. 
Druhý náš návrh nebyl ani připuštěn na pro-
gram zastupitelstva. Chtěli jsme jen požádat 
Radu, aby svolala pracovní schůzku všech, kteří 
mají k řešení co říci. Předejít pozdějším rozpo-
rům a  tak urychlit proces hledání cesty. Ostat-

tatelnějším výsledkem jednání je omezení pří-
spěvku zastupitelů na 1000 znaků bez možnosti 
spojovat příspěvky s ostatními. Tedy krátce 3 na-
prosto zásadní priority pro nás (bohužel ne pro 
vládnoucí zastupitele). Ihned: zajištění bezpeč-
nosti chodců v „esíčku“. Středně (2 roky): zajiš-
tění kapacity MŠ. Dlouhodobě (8 let): realizace 
společenského centra (ne administrativního) 
a multifunkčního objektu. Detaily najdete na fb 
stránce SpoluproLipence. Budeme vděčni za do-
tazy nebo připomínky na mail spoluprolipence@
gmail.com.

Ing. Karel Heřman, 
zastupitel, Spolu pro Lipence

nických služeb a o pozemek sběrného dvora by 
se zvětšila zahrada. Odpady vedle mateřinky 
nepatří. Rychlá úprava objektů by poskytla ka-
pacitu pro současný počet dětí. Prohlídka pro-
stor nás přesvědčila, že dispozice a jejich stav 
by takovou úpravu umožňoval. Proto jsme na 
zastupitelstvu požadovali provedení stavebně-
technického posouzení využití pro potřeby škol-
ky, tedy přestavbu na učebny a spojení areálu 
se zahradou. Bohužel to bylo zamítnuto.

Mgr. Monika Vlčková, 
zastupitelka, Spolu pro Lipence

ní to ale nezajímá. Nepochopitelné. Je to snad 
z  obavy, že se vcelku zákonitě z  příšeří vynoří 
i  důvody dvouletého tolerování existence ne-
povolené betonové zdi, na které byl zavěšen 
banner jednoho politického sdružení paradox-
ně s  textem „Máme bezpečné dopravní řešení 
esíčka u  školy“? Je to důležitější než ztracený 
život? Není! Prosíme, staňte se jako Bastien 
součástí příběhu a nedovolte vítězit všepožíra-
jící Nicotě. Ptejte se těch, které jste zvolili.

Ing. Martin Trnka, 
zastupitel, Spolu pro Lipence
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Volby prezidenta

SOUTOK
Mezinárodní krajinářsko
-urbanistická soutěž
Od srpna 2022 probíhá soutěž Institutu pláno-
vání a rozvoje hlavního města Prahy o nejlepší 
krajinářské řešení říční nivy na soutoku Be-
rounky a Vltavy. Řešené území má rozlohu přes 
1000 hektarů. Součástí návrhů bude mimo jiné 
i urbanistické řešení lávky do Černošic a jejího 
lipeneckého předmostí. 

Do soutěže se přihlásilo 13 týmů z  Česka, 
Švédska, Německa, Nizozemí, Španělska, Fran-
cie, Kolumbie, Kanady a Číny. Porota v prvním 
posouzení v  září vybrala na základě referencí 
šest účastníků: Mandaworks AB, Bauchplan, go-
golák + grasse, s. r. o., EMF + NORMA + PARETO,  
Turenscape Company Ltd. (ve spojení s Office Ou 
Ltd.) a 4ct / Sendler / CIVITAS / NEUHÄUSL HUNAL. 

V lednu porota posuzovala konkrétní návrhy, 
které vybraní účastníci vypracovali, a zúžila po-
čet účastníků na čtyři. Podrobné studie od čtyř 
finalistů porota posoudí 17. března. Zveřejnění 
výsledků můžeme očekávat v dubnu.

Martin Vanko, radní a člen poroty soutěže, 
Sdružení pro Lipence

JAK JSME VOLILI PREZIDENTA
13.–14. ledna proběhlo první kolo volby prezi-
denta republiky. V  Lipencích bylo odevzdáno 
1 613 platných hlasů. Zatímco v  celé České re-
publice činila volební účast v  1. kole 68,24 %, 
v Lipencích byla o téměř 10 % vyšší a dosáhla 
78,11 %. Již v 1. kole získal v Lipencích nadpolo-
viční počet hlasů Petr Pavel. Andrej Babiš získal 
v Lipencích pouze 18,16 % hlasů, což bylo téměř 
o 17 % méně než v celé ČR. Jako třetí se stejně 
jako v  celé ČR umístila Danuše Nerudová. Pa-
vel Fišer, který je aktuálně senátorem i za naši 
městskou část, získal v Lipencích 9,11 %, tedy 
o více než 2 % více než v celé ČR. Pouze 2 hlasy 
získal v Lipencích Tomáš Zima.

Druhé kolo prezidentských voleb se uskuteč-
nilo o 14 dní později. Volební účast v Lipencích 
byla o téměř 3 % nižší než v 1. kole, ale o 5 % vyš-
ší než celorepublikový průměr. Bylo odevzdáno 
1 604 platných hlasů. Oproti 1. kolu přibylo 
v  seznamu voličů 56 lidí. Petr Pavel získal ve 
2. kole v Lipencích 78,36 % hlasů, tedy o 20 %  
hlasů více než v celé ČR.

KALENDÁŘ AKCÍ

Březen

22. 3. Knihárna v jídelně ZŠ, od 16:00 (divadelní představení + dílnička na výrobu osení)

29. 3. Velikonoční dílničky a trhy v ZŠ 16:00–18:30 + Knihárna

Duben

1. 4. Ukliďme Lipence

1. 4. Očkování psů a koček od 14:00-14:30 před Úřadem MČ

5.4. Knihárna v jídelně ZŠ, od 16:00 (modrý den)

12. 4. Den otevřených dveří v ZŠ + Knihárna

13. 4. Výlet do Lysé nad Labem na výstavu Narcis pořádá MČ Praha Lipence

15. 4. Sběr železného šrotu  pořádá SDH Lipence

15. 4. Memoriál Jardy Macháčka (letiště Modelklubu Lipence)

19. 4. Zápis do 1. tříd ZŠ

30. 4. Pálení čarodějnic (fotbalové hřiště), pořádá Sokol Lipence

Květen

3. 5. Knihárna v jídelně ZŠ, od 16:00 

6. 5. Branný závod Karla Košaře  pořádá SDH Lipence

10. 5. Kytičkový den v ZŠ Lipence

17. 5. Knihárna v jídelně ZŠ, od 16:00 (výroba přáníček ke Dni matek)

24. 5. Run and help (pořádá ZŠ na fotbalovém hřišti)

31. 5. Knihárna v jídelně ZŠ, od 16:00 (Afrikáni pro Afriku)

Červen

3. 6 Den dětí od14:00 (hasičské hřiště), pořádaji Hasiči

3. 6. Odhalení pamětní desky ke 100. výročí soutěže kluzáků na Baních

7. 6. Knihárna v jídelně ZŠ, od 16:00 (Koncert flétniček)

10. 6 Lipenecké historické modely (letiště Modelklubu Lipence)

17. 6. Zábavné odpoledne, od 16:00 (na fotbalovém hřišti), pořádá  MČ Praha-Lipence

23.–25. 6. Aerovleky (letiště Modelklubu Lipence)

23.–24. 6. Letní kino (na hasičském hřišti), pořádá spolek V srdci líp

29. 6. Rozloučení se školním rokem na hasičském hřišti, pořádá ZŠ

(údaje v %) Lipence Celá ČR Hl. m. Praha Zbraslav Černošice Radotín

Volební účast 
v 1. kole 78,11 68,24 70,95 74,11 79,94 75,71

Volební účast 
ve 2. kole 75,33 70,25 73,17 74,95 80,51 76,92

P. Pavel  
v 1. kole 53,99 35,40 51,02 52,46 56,49 52,51

A. Babiš  
v 1. kole 18,16 34,99 20,09 18,06 14,47 19,22

D. Nerudová 
v 1. kole 13,20 13,92 14,55 15,56 14,04 13,39

P. Pavel 
ve 2. kole 78,36 58,32 76,36 78,46 82,16 77,83

A. Babiš  
ve 2. kole 21,63 41,67 23,63 21,53 17,83 22,16

V tabulce níže vidíte srovnání volební účasti 
v obou kolech a zisk nejúspěšnějších kandidá-
tů v  Lipencích, celé ČR, celé Praze a  okolních 
městských částech a  obcích. Všichni lipenečtí 

voliči si zaslouží poděkování za vysokou volební 
účast v obou kolech prezidentské volby.

(kaj)
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